
بانک هـــا.  ناتـــرازی  و  بازنشســـتگی  ق هـــای  صندو
با  این ســـه ناترازی تـــورم را تقویـــت می کند. تـــورم 
دســـتور حل نمی شـــود. ممکن است کســـی بگوید 
دســـتور دادم که فلان چیز گران نشـــود. در صورتی 
کـــه تـــورم منتظر دســـتور و توصیه و قانون نیســـت. 
عواملی هســـت کـــه تورم را بـــه وجود مـــی آورد و آن 
عوامـــل را بایـــد حل کرد. نـــه اینکه مجلـــس قانون 
10 درصد  باید  140 تـــورم  ل  4 تصویب کند که در ســـا
بشـــود. این مصوبه تأثیری نـــدارد. تورم راه خودش 
را مـــی رود و عوامـــل اقتصـــادی فرآیندهـــای خاص 

خودشـــان را دارند.

آقای باهنر! شما به موارد اساسی تصمیم گیری 
مانند سیاست خارجی و مانند اینها اشاره کردید 

که قابل درک بود. اما الان حتی در مسأله ای 
مانند قانون عفاف و حجاب هم این انتقادها 

را شاهد هستیم. اساساً به نحوه تصویب 
قانون عفاف و حجاب، آن هم در کمیسیون 

و مطابق اصل 85 انتقادهای زیادی وارد شد. 
بعد از تصویب هم انتقادهای جدی و متعددی 

ح کردند. اما نکته اینجاست که این  را مطر
انتقادها و مشکلات ناظر بر این قانون اساساً 

ناشی از همین نوع تصمیم گیری است تا آنجا 
که دیدیم نهادی مانند شورای عالی امنیت  

ملی ابلاغ این قانون را متوقف کرد. عده ای از 
نمایندگان هم معترضند که آقای قالیباف! چه 

نشسته ای که جایگاه و شأن مجلس دارد به باد 
می رود. آیا همان دیدگاهی را که درباره سیاست 

خارجی و مانند اینها دارید که نمی شود کار را 
یکسره به مجلس سپرد، به مسأله این قانون 

هم قابل تعمیم است؟
اگر کســـی به توصیه های مقام معظـــم رهبری توجه 
کـــرده باشـــد، در می یابد که ایشـــان همـــواره تأکید 
دارند نباید جامعـــه را دوقطبی کنیم. پیرامون اینکه 
بایـــد وضـــع اقتصاد کشـــور بهتر شـــود، هیـــچ وقت 
دوقطبی ایجاد نمی شـــود. چون همه معتقدند این 
وضـــع باید بهتر شـــود. مگـــر اینکه کســـی ضد نظام 
باشـــد و بگوید هر چه بدتر شـــود بهتر اســـت. عموم 
مـــردم خواهـــان بهتر شـــدن وضع معیشتی شـــان و 
بهبـــود اقتصاد کشـــور در ســـطح کلان هســـتند. اما 
مســـأله حجاب متضمن ایجاد دوقطبی اســـت. من 
اصلاً نمی خواهم وارد مســـائل شـــرعی شوم و اینکه 
حجـــاب چند درصد از دین ماســـت. آیـــا برای خاطر 
حجاب یا فیلترینـــگ می توانیم برای نظام جمهوری 
اسلامی مشـــکل ایجاد کنیم؟ آن هم در شرایطی که 
بچه های کودکســـتانی هم به فیلترشـــکن دسترسی 
دارند؟ بحث این اســـت که رویه های موجود و اینکه 
بگوییم »واتـــس اپ« و »تلگرام« نباید باشـــد، چقدر 
منطقـــی اســـت؟ بله آنهـــا زهـــر خودشـــان را در این 
بـــا فرآیندهای  باید  بـــا اینها  شـــبکه ها می ریزند، اما 
نرم افـــزاری کار کـــرد؛ بایـــد تولیـــد فکر کـــرد و جهاد 

چنـــد وقت پیـــش، همین نماینـــدگان قانونـــی را در 
مجلس تصویـــب کردند کـــه براســـاس آن نیروهای 
شـــرکتی را رســـمی کنند. خب، این خیلی کار سخت 
و از نظـــر ما زیـــان آوری بـــود و در مجمـــع جلویش را 
گرفتیم. یـــک نماینده جوان در تریبـــون باز مجلس 
گفت ایـــن باهنـــر و انصـــاری و... چه کاره انـــد که در 
مجمع جلـــوی مصوبه مجلس را گرفتند؟ حالا شـــما 
می گوییـــد چرا مجمـــع دخالـــت می کنـــد؟ این طور 
مـــواردی هســـت و مجلســـی ها گاهی از نظـــر عاطفی 
می گوینـــد چـــه اشـــکال دارد حـــالا یک میلیـــون نفر 
هم بـــه کارمندان دولـــت اضافه بشـــوند؟! می گویند 
اینها هـــم خانواده و زندگـــی دارند. اما مـــا می گوییم 
یک طـــرف قضیه منافع اینها اســـت، امـــا طرف دیگر 
80 میلیـــون جمعیت! مـــا باید بیـــن این دو  منافـــع 
ســـبک و ســـنگین کنیم. کشـــور ما دارد از ســـنگینی 
بوروکراســـی می ترکد. دولت هر چه پول در می آورد، 
مالیـــات می گیـــرد، نفت و امـــوال می فروشـــد، فقط 
دارد حقـــوق می دهد. چیزی بـــرای بودجه عمرانی و 
سرمایه گذاری و توســـعه باقی نمی ماند. سیاستمدار 
کـــه نمی تواند صرفـــاً عاطفـــی برخورد کنـــد و جوری 
بشـــود کـــه 80 میلیـــون جمعیـــت ایـــران برونـــد زیر 
پوشـــش کمیتـــه امـــداد! این طـــوری که نمی شـــود 
مملکت داری کـــرد. در مجموع اینکـــه، من همکاری 
بین آقای قالیباف در مجلس و پزشـــکیان در دولت 
را همـــکاری خوبـــی می بینـــم و البتـــه برخـــی مواقع 
قالیباف تحت فشـــار عده ای از نمایندگان قرار دارد. 
حـــالا ممکن اســـت یکی، دو جـــا هم کار از دســـتش 

باشد. درآمده 

حالی کـــه مجلس و فراکســـیون قدرتمندی بودیم و 
می توانســـتیم نصف کابینه او را بیندازیم. اما گفتیم 
این خاتمی اســـت که رئیس جمهوری شـــده و ما که 
نبایـــد با او کل کل کنیم، باید بـــا او کار کنیم. به آقای 
قالیباف هـــم گفتم باید همه همت  خـــود را بگذاری 

و بـــا همه تـــوان از پزشـــکیان حمایت کنی.

و اتفاقاً در ماجرای رأی اعتماد به وزرای دولت 
پزشکیان حمایت کردند...

بلـــه حمایت کـــرد و عجیب هم بـــود که تمـــام کابینه 
پزشـــکیان رأی آورد. در حالـــی که بعضـــی نمایندگان 
تنـــد و تیز بـــا این موضـــع که ایـــن فتنه گر بـــوده و آن 
دیگـــری چه و چـــه، به دنبال ایـــن بودند 7 تـــا 8 وزیر 
پیشنهادی پزشـــکیان را بیندازند. اما آقای قالیباف به 
خوبی مدیریت کرد و همدلانـــه کار کردند. من تصورم 
این اســـت که باید همه توانمـــان را بگذاریم. ممکن 
اســـت آقای پزشـــکیان کاندیدای ما نبوده باشـــد، اما 
الان رئیـــس جمهـــوری اســـت و مـــا در مملکت مـــان 
مشـــکل کم نداریم؛ در اقتصاد، بودجه، صندوق های 
بازنشســـتگی ، در بانک ها و بویژه در دیپلماسی. باید 
با همـــه توان بـــه آقای پزشـــکیان کمک کنیـــم. آقای 
قالیبـــاف در ایـــن بـــاره کاملاً توجیـــه بـــود. یعنی من 
با او  بعضی جاها احســـاس می کـــردم بیخـــودی دارم 
محاجه می کنم. خودش قانـــع و قائل به همین بود. 
تـــا اینجا هـــم فکر می کنـــم مجموعاً دولـــت و مجلس 
خـــوب با هـــم کار کرده اند. البته آقـــای قالیباف تحت 
فشـــار تندروهای مجلس اســـت و باید آرامشان کند. 
البتـــه نه اینکـــه باج بدهـــد؛ ولی باید آرامشـــان کند. 

را با ســـال اول باهنر مقایســـه کنید، بله پزشکیان 
خوب اســـت و خوب هـــم دارد کار می کنـــد. اتفاقاً 
خیلـــی ســـریع تر از من به مســـائل مســـلط شـــد 
و مدیریـــت کـــرد. بنابـــر این اگـــر بخواهـــم درباره 
آقـــای قالیباف عادلانـــه ارزیابی کنـــم، باید بگویم 
شـــاید خود من فکـــر می کـــردم که او بیشـــتر یک 
مدیـــر اجرایـــی قدرتمنـــد اســـت. در مجلس، آن 
هم ســـال اولی که آمـــده بود و رئیس شـــد، حتماً 
اشـــکالاتی داشـــت. مثلاً دوره گذشته مجلس یک 
220 یا 230  فراکســـیون انقلاب اسلامی داشـــت با 
عضـــو، اما جالـــب بود کـــه این تعـــداد هیچ وقت 

بگیرند.  با هم تصمیـــم  نمی توانســـتند 
بـــه  بـــه چپ چـــپ،  بخواهیـــد در مجلـــس  اگـــر 
بار  راست راســـت کنید، نماینـــدگان مجلـــس زیر 
نخواهند رفت. می گویند ما یک نماینده هســـتیم 

و رئیـــس هم یـــک نماینده اســـت. 
بایـــد اقناعـــی کار کنیـــم.  بنابرایـــن در مجلـــس 
یعنـــی مدیریـــت بایـــد بـــر قلـــب نماینده باشـــد. 
یک بـــار آقـــای اعلمی نماینـــده وقت تبریـــز تذکر 
آیین نامـــه ای داد. گفتـــم وارد نیســـت. در ادامـــه 
بحـــث، اعلمـــی گفت مـــا تـــو را فرســـتادیم بالا و 
هـــر موقـــع بخواهیـــم می آوریمـــت پاییـــن. گفتم 
بلـــه، حـــرف شـــما کامـــلاً درســـت، هـــر روزی که 
بخواهیـــد می توانیـــد نایب  رئیس را اســـتیضاح و 
عـــزل کنیـــد، امـــا تا زمانـــی کـــه اینجا هســـتم، به 
وظایف آیین نامه ای خـــودم عمل می کنم. منظور 
اینکه در مجلـــس باید نماینـــدگان را قانع کرد. با 
پاشـــو و بنشین نمی شود. آن وقت ها قبل از اینکه 
دکمه رأی را بزنم، می گفتـــم این مصوبه مثلاً بین 
160 تـــا 170 تـــا رأی مـــی آورد، یعنی اینقدر مســـلط 
بودم. می دانســـتم که با نماینده هـــا باید چه طور 
کار کنیم. چه کســـانی موضع شـــان چیست و چه 
رأیی می دهند. این بود که غافلگیر نمی شـــدیم. 
زیرا وقتـــی شـــما فراکســـیونی در مجلـــس دارید 
230 عضـــو، باید بدانیـــد این فراکســـیون رأی  بـــا 
موافـــق می دهد یـــا مخالـــف.  بنابرایـــن معتقدم 
آقای قالیبـــاف بالاخره در این دوره کاملاً مســـلط 
با دولت هم  عمل می کند. دربـــاره رابطه ایشـــان 
بایـــد بگویـــم روزی که آقـــای پزشـــکیان رأی آورد، 
همان شـــب زنـــگ زدم به آقـــای قالیبـــاف و گفتم 
بایـــد ببینمتان. ایشـــان هم به مـــن محبت دارد. 
بـــا او حـــرف زدم. گفتـــم در  رفتـــم یـــک ســـاعت 
انتخابـــات ریاســـت جمهوری به شـــما رکب زدند. 
دوســـتان خودت خـــراب کردند و رأی کـــم آوردی 
و بـــه مرحلـــه دوم نرفتـــی. حـــالا آقای پزشـــکیان 
آمـــده... گفتم ایـــن دوره را ما کامـــلاً گذرانده ایم. 
ســـال 76، می خواســـتیم رئیس مان آقـــای ناطق 
رئیس جمهوری شـــود که نشـــد، اما ما بـــا خاتمی 
بـــه مجلـــس  کار کردیـــم. اولیـــن کابینـــه ای کـــه 
به تمـــام وزرایش اعتمـــاد کردیم، در  معرفی کرد، 

تبییـــن داشـــت. اگر نـــه، اینکه مـــا به مـــردم بگوییم 
هیـــچ چیـــز نگویید و هر چـــه ما گفتیم گـــوش بدهید 
که اصـــلاً دوره اش گذشـــته اســـت. آنقـــدر در فضای 
مجـــازی اطلاعـــات به ســـرعت رد و بدل می شـــود که 
نمی شـــود مســـیر انتشـــار اخبار را مســـدود کرد. من 
با بعضی مســـئولان صداوســـیما این بحث های  گاهی 
جـــدی را دارم. یادتـــان هســـت خانمـــی در تلویزیون 
گفتـــه بـــود مملکـــت بـــرای حزب اللهی هاســـت و هر 
کـــه نمی خواهد بـــرود؟ گفتم یک زمانـــی طاغوت هم 
می گفـــت مملکت مـــال حزب رســـتاخیز اســـت و هر 
که نمی خواهـــد برود. همـــه مملکت کـــه نمی توانند 
یک شـــکل باشـــند. اصـــلاً حزب اللهی هـــا خیلی هم 
خوب، ولـــی قرار نیســـت تمام مملکـــت حزب اللهی 
فکـــر کند. هـــر کس یـــک زندگـــی و یک فکـــری دارد. 
بلـــه، باید بـــا آن چیـــزی که هنجارشـــکن اســـت، آن 
بـــه خطر  چیزهایـــی کـــه امنیـــت مملکت و نظـــام را 
می انـــدازد، مقابله کـــرد. آن هم نه فقط با خشـــونت 
و... بلکه بایـــد تبیین کرد، توضیـــح داد، توجیه کرد. 
باید افـــکار عمومـــی را مهندســـی و راهبـــری کرد. در 
همین مســـأله قانـــون عفاف و حجاب، مـــا در مجمع 
ایـــراد گرفتیـــم. اینکه هـــر کس روســـری اش  بـــه آن 
را برداشـــت فلان قـــدر جریمـــه اش کننـــد، اعتراض 
اجتماعی به وجود می آورد. من همین الان آدم هایی 
را می شناســـم که کاملاً متدین و چادری هســـتند اما 
بـــا قانـــون حجاب موافـــق نیســـتند. حالا ایـــن میان 
اگر کســـی آمد هنجارشـــکنی کرد، یا آمـــد در خیابان 
کارهـــای عجیـــب و غریـــب کرد، خـــب می شـــود با آن 
برخورد کـــرد. امـــا اینکه کســـی روســـری اش عقب تر 
اســـت یا جلوتـــر، نباید آن را به مســـأله جدی کشـــور 
تبدیل کرد. نبایـــد دو قطبی هـــای بی جهت به وجود 
آورد. چون در مســـائل اصلی معمـــولاً دوقطبی وجود 
نـــدارد و اغلب در همین مســـائل فرعی و ســـلیقه ای 

اســـت که دو قطبی ایجاد می شـــود.

آقای قالیباف در 7 ماه کار مجلس دوازدهم که 
ح ایده  بیشترش با دولت آقای پزشکیان و طر

وفاق از سوی او همزمان شد، از لباس رقیب 
به خوبی در آمد و از دولت در مباحث مختلف 

حمایت کرد. الان هم برای تصمیماتی که 
تصمیمات کلان نظام است، مانند رأی شورای 

عالی امنیت ملی به توقف قانون حجاب، بشدت 
زیر ضرب یک طیف تندرو است. ارزیابی تان از 
رویه مدیریت ایشان در مجلس چیست؟ نمره 

خوبی به او می دهید یا نظر دیگری دارید؟
زمانـــی در یک گفت و گوی تلویزیونی از من پرســـیدند 
به دوره نایب رئیســـی آقای پزشـــکیان در مجلس چه 
نمـــره ای می دهی؟ گفتـــم اگر می خواهید پزشـــکیانی 
با فعالیـــت باهنر  را کـــه ســـال دوم نایب رئیس شـــد 
پـــس از ســـال ها نایب رئیســـی مقایســـه کنیـــد، خب 
ایـــن ناجوانمردی اســـت. بالاخره برای من 28 ســـال 
هزینه شـــد و کار کردم. اما اگر می خواهید پزشـــکیان 
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حل مسأله FATF مبادلات مالی با کشورهای دوست را تسهیل می کند 

مهم ترین بحث امروز مجمع بحث پیوســتن ایران به FATF  است. چرا این همه مدت 
این موضوع در مجمع مســکوت ماند؟ پشت پرده مخالفت هایی که در مجمع پیرامون 

این مسأله انجام شده است، چه بود؟
مجلس دهم همه موارد مورد نیاز برای پیوســـتن به FATF  را تصویب کرد و شـــورای نگهبان 
فقـــط در بعضی احـــکام آن ایراد گرفت کـــه در ادامه با اصرار مجلس دهم بـــر آن مصوبات، 
اختـــلاف بین مجلس و شـــورای نگهبان و بحث پیوســـتن به  FATF به مجمـــع ارجاع داده 
شـــد. وقتی مجمع خواســـت مســـأله را بررســـی کند، عمر مجلس دهم تمام شد و مجلس 
یازدهـــم جایگزین آن شـــد. بنا بر ایـــن وقتی بحث به صحـــن مجمع آمـــد، مجلس از طرح 

خود دفـــاع نکرد و به نوعی هماهنگ با شـــورای نگهبان شـــد. 
در چنیـــن وضعیتـــی قطعـــاً مجمـــع رأی نمی دهـــد. بنابراین مســـأله با نظـــر رئیس مجمع 
تشـــخیص مصلحـــت نظام مســـکوت ماند. چرا کـــه اگر رأی گیری می شـــد، به نفع شـــورای 
نگهبان رأی داده می شـــد و مسأله به بایگانی می پیوســـت. وقتی موضوعی به مجمع ارجاع 
داده می شـــود، براســـاس آیین نامه مجمع، اگر مجمع نتواند در مدت مشخصی، یعنی چند 
مـــاه تا یک ســـال، اعلام نظـــر کند، نظر شـــورای نگهبان حاکـــم می شـــود. بنابراین موضوع 
بعد از یک ســـال از دسترس مجمع خارج شـــد. آقای روحانی در اواخر دولت شان به مقام 
معظم رهبری نامه نوشـــتند که ما مشـــکلاتی داریم و نیازمندیم مســـأله FATF  حل شـــود، 
امـــا مجمع الان دیگر نمی تواند رســـیدگی کند، شـــما اجازه دهید که مجمـــع مجدداً بتواند 
به این مســـأله رســـیدگی کند و حتـــی توصیه کرده بودنـــد که مجمع تصویـــب کند. رهبری 
در نامـــه ای به مجمع گفتنـــد که مجدد بـــه این موضوع رســـیدگی کنید، اما ایشـــان اعلام 
کـــرده بودند که تصویب با نظر کارشناســـان باشـــد و تصمیم بگیرید. وقتـــی موضوع مجدد 
به مجمع آمد، دولت آقای رئیســـی تشـــکیل شـــد. پس دوباره باید منتظر دولت می بودیم 
تـــا بیاید و از لایحه خـــود دفاع کند. چرا که حالا مجلس با شـــورا هم نظر بـــود. با این حال، 
دولت نیز اصراری برای بررســـی نداشـــت و بیشـــتر به دنبال این بود که ما به لیســـت سیاه  
FATF نرویـــم. بنابراین امـــروز هم دولت مؤثر اســـت، یعنی دولت اگر بیایـــد و محکم دفاع 

کنـــد، مجمع موضوع را به صـــورت جدی در دســـتور کار قرار می دهد.

در مورد  FATF حتی چین و روســیه که دوست و متحد راهبردی محسوب می شوند، 
پیوســتن ایران به این نهاد مالی بین المللی را توصیه کرده و ضروری می دانند. 

بانک های چین حتی از صدور یک کارت بانکی برای اســاتید ایرانی مقیم چین خودداری 
می کنند. این کمترین  خواســته یک ایرانی است، بماند که به دلیل قرار داشتن ما در 

فهرســت سیاه  FATF در روابط مالی ما با کشورهایی که نزدیک   ترین روابط را داریم، 
مشکل ایجاد شده است. چه مصلحت بالاتری وجود دارد؟

من معتقدم تحریم ها ضربه زیادی به کشـــور زده و مســـأله  FATF هـــم وضعیت را بدتر کرده 
است. بر خلاف کســـانی که می گویند با وجود تحریم ها رفع مســـأله  FATF مشکل چندانی 
را حل نمی کند؛ معتقدم دســـت کم می توان با کشـــورهای دوســـت که زیر بار تحریم امریکا 
نمی روند، مبادلات مالی و پولی داشـــت. حال آن که اکنون براســـاس مقررات بین المللی، 
همین کشـــورها هم نمی توانند با ما مبادلات مالی داشته باشـــند. البته من الان نمی توانم 
پیش بینـــی کنـــم که مجمـــع به پیوســـتن مـــا بـــه FATF رأی خواهد داد یـــا نه. مـــا نیازمند 

بحث های کارشناســـی و دفاع از ســـوی دولت هســـتیم. موضع من هم دفاع جدی است.

مجمع یک نهاد متفکر در ســاحت نظام سیاسی جمهوری اسلامی محسوب می شود. 
رؤســای قوا دائماً از ناترازی ها صحبت می کنند. یک عده، از جمله در مجمع می گویند 

چرا رشــد 8 درصدی که پیش بینی شده اجرا نمی شود؟ از طرف دیگر گفته شده تحقق 
رشــد 8 درصدی دست کم به ۲۰۰میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد. به هرحال چنین 

وضعیتی به یک تصمیم ســازی فراتر از شرایط عادی برای عبور از این وضعیت، نیاز دارد. 
چرا ایده ای برای حل این مسأله وجود ندارد؟

ما مشـــکل داریـــم، اما در چهل ســـال گذشـــته روزهای ســـخت تر از این را هم پشـــت ســـر 
گذاشـــتیم. با کمک مردم و تدبیر رهبـــری از همه آنها عبور کردیم. بـــا این حال ما باید یک 
راه حل برای عبور از وضعیت کنونی داشـــته باشـــیم. من در یک دیدار بـــا رئیس جمهوری 
به ایشان گفتم شـــما نهایتاً بتوانید کارهای روزمره لازم در منصب ریاست جمهوری را انجام 
دهیـــد، در حالی کـــه مملکت نیاز به چنـــد جراحـــی دارد و البته این جراحی هـــا خونریزی 
دارد، عـــوارض دارد و ریـــکاوری می خواهد. بنابراین شـــما نیازمند یک کادر مجرب هســـتید 
و بایـــد از افـــرادی که تجربه و ســـابقه  دارند و مهم تر از همه شـــخصاً ذی نفـــع وضع موجود 
نیســـتند، بخواهید برای جراحی های اساسی نقشـــه راه تعیین کنند. این نقشه راه نیازمند 
خردمندی، اطلاعات و شـــهامت اســـت. هر چه زمان بگذرد شـــرایط بدتر می شود، بنابراین 
نبایـــد معطـــل کرد.  مـــا در حال حاضـــر وظیفه خطیـــری بر عهـــده داریم. نزدیک بـــه 8 تا ۹ 

ســـال اســـت که درگیر جنگ جدی اقتصادی هستیم. 
رهبـــری در همیـــن رابطه شـــورای عالی ســـران قوا را تأســـیس کردنـــد و گفتند با مشـــورت 
مشـــاوران خود تصمیم بگیرید و هر زمان به اجماع رســـیدید، مـــن حمایت می کنم و به آن 
تصمیم عمل کنید. ایشـــان حتـــی اعلام کردند هر زمـــان که به اجماع رســـیدید، حتی نیاز 
نیســـت از من اجـــازه بگیرید و به آن تصمیم عمـــل کنید. به این دلیل کـــه جنگ تمام عیار 
اســـت و بایـــد قـــرارگاه ایجاد کـــرد. این یک جنـــگ اقتصادی جدی اســـت و مـــا نمی توانیم 
منتظر تصمیم شـــوراها و نظر مجمع و شـــورای نگهبان و... بمانیم. بلکه باید تصمیم گیری 
کرده و ســـریع به آن عمل کنیم. برخی از تصمیمات ســـری اســـت و در مذاکرات هم تأکید 
می شـــود که رسانه ای نشـــود. اینها ضروریات شـــرایط و وضعیت کنونی کشـــور است. نباید 
جامعـــه را معطل تصمیمـــات نهادهای مختلف کرد. ایـــن جنگ تمام عیـــار نیازمند قرارگاه 
اســـت و این قرارگاه نمی توانـــد منتظر نظر کمیســـیون اقتصادی دولت، شـــورای اقتصاد و 

باشـــد. دیگر مجموعه ها 

ح می شــود و بویژه  این روزها یکی از مواردی که به صورت ضمنی مطر
پس از انتشار شایعه دیدار آقای ایروانی سفیر جمهوری اسلامی 

ایران در ســازمان ملل متحد با ایلان ماسک تقویت شد، بازگشت 
به روند جدی تر کاهش تنش با امریکا ســت. آیا به عنوان یک عضو 

حقیقی مجمع تشخیص مصلحت نظام چنین احتمالی را تأیید 
می کنید؟

چنین مباحثی را نمی شـــود و نباید به سطح مباحثات رسانه ای آورد. 
بســـیاری از مشکلات کشـــور راه حل دارد و می شود با تدبیر و 
البتـــه جراحی از این مشـــکلات عبور کرد. نبایـــد مردم را 

آنـــان دروغ بگوییم. ناامید کرده یا به 
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عکس ها: سجاد صفری


